
Altres 300 17.040

Despeses personal 7.700
Promoció i comunicació 5.000
Secretaria 1.300
Despeses financeres 40
Ingressos financers 300
Missatgeria i correus 3.000

Total pressupost 2022 137.700 166.265

Romanent anys anteriors 28.565

Internacional

Informe de la presidenta
Dolors Herbera
Presidenta de la SCM

El context internacional

La Unió Matemàtica Internacional (IMU) acos-
tuma a reunir l’Assemblea General cada quatre
anys, pocs dies abans de la celebració de l’In-
ternational Congress of Mathematicians (ICM).
Fins a mig febrer del 2022 tots pensàvem que
al mes de juliol tant l’assemblea com l’ICM es
farien de manera presencial a Sant Petersburg.
Els conferenciants ja estaven decidits, tant els
plenaris com els de les sessions paral.leles. La
idea dels organitzadors russos d’oferir gran
quantitat de beques a investigadors joves per
participar-hi, dins del programa anomenat be-
ques Kovalévskaia, ens havia portat força feina,
al Comitè Espanyol de Matemàtiques (CEMat),
per triar els candidats de l’estat espanyol, però
a inicis de febrer ja tot estava decidit. Sí que feia
temps, però, que planava l’ombra d’un boicot,
a causa de l’empresonament del jove matemàtic
rus Azat Miftàkov, del qual ja us hem anat
informant i que ha despertat la solidaritat de
la comunitat matemàtica d’arreu.

L’inici de la invasió russa d’Ucraïna el 24 de
febrer va fer que un gran nombre de societats

matemàtiques i entitats adherides a l’IMU
demanessin de manera gairebé immediata la
suspensió de l’ICM. La resposta de l’IMU va
ser ràpida i contundent: el 26 de febrer es va
anunciar que el congrés passava a ser totalment
en format telemàtic i que la XIX Assemblea
General de l’IMU seria presencial, però no a
Sant Petersburg. Finalment, l’11 de març es va
saber que Hèlsinki era el lloc triat per fer-hi l’as-
semblea i la cerimònia de lliurament de premis, i
on els guardonats amb les Medalles Fields farien
les seves xerrades. Amb tot això, els sis milions
d’euros del pressupost per organitzar l’ICM
que aportava el govern rus havien desaparegut.
A posteriori vam saber que un dels motius
per fer l’assemblea i el lliurament de premis a
Finlàndia va ser la generosa aportació de 80.000
euros del govern finlandès per a l’organització
de l’esdeveniment.

El desenvolupament de la guerra a Ucraïna
al llarg d’aquests mesos ha posat de manifest
l’encert de les decisions preses per la directiva
de l’IMU. La celebració de l’ICM a Sant
Petersburg al mes de juliol hauria estat del tot
impossible.
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Associat a l’ICM també tenia lloc els dies 1 i
2 de juliol a Sant Petersburg el congrés satèl.lit
World Meeting for Women in Mathematics, que
també va passar a fer-se en format virtual en les
mateixes dates.

XIX Assemblea de la Unió Matemàtica
Internacional a Hèlsinki
L’Assemblea General de l’IMU es reuneix cada
quatre anys, els dies anteriors a la celebració
de l’ICM. L’organització fa l’esforç de pagar
l’allotjament de tots els delegats, i a cada país
se li ofereix una petita quantitat per finançar el
viatge d’un dels representants. Enguany també
es va oferir un dia extra d’allotjament per
permetre als delegats assistir a la cerimònia
de lliurament de premis i al tret de sortida
de l’ICM, les xerrades dels guardonats amb les
Medalles Fields.

A l’Assemblea General s’hi convoquen els més
de 160 representants de tots els països membres.
Es distribueixen per grups que van de l’1 al
5; el número de grup indica el nombre de
representants a l’Assemblea General, i també
determina la quota a pagar de l’estat membre.
Actualment, l’IMU té un total de 81 estats
membres, dels quals 44 són al grup 1, 8 al grup
2, 9 al grup 3, 8 al grup 4 i 12 al grup 5.
L’estat espanyol és al grup 4. L’afiliació espa-
nyola a l’IMU es fa a través del CEMat, que

actua com a organització adherida. Com ja s’ha
explicat diverses vegades a la SCM/Notícies, ja
fa una bona colla d’anys que l’estat espanyol
va deixar de pagar la quota d’adhesió a l’IMU.
Després d’estar gairebé al límit de l’expulsió,
i gràcies a la iniciativa d’Antonio Campillo,
que aleshores era president de la RSME, es va
redreçar la situació fent que el CEMat pagués
la quota a l’IMU. Així les quotes que paguem
les societats i instituts membres del CEMat
s’usen per pagar la quota de l’estat espanyol
a l’IMU.
A l’assemblea de Hèlsinki, els quatre repre-
sentants de l’estat espanyol van ser Alfonso
Gordaliza (Universitat de Valladolid) i Dolors
Herbera (Universitat Autònoma de Barcelona),
com a president i secretària del CEMat, res-
pectivament, i Henar Herrero (Universitat de
Castella-la Manxa) i Luis Narváez (Universitat
de Sevilla), que van ser nomenats per RSME i
SEMA, respectivament.

A l’Assemblea General, les comissions i orga-
nismes de l’IMU expliquen la gestió feta els
últims quatre anys. Bona part de la feina a
fer és també la renovació d’aquestes comissions;
amb aquesta finalitat, ja fa més d’un any, es va
nomenar un Comitè de Nominacions, que recull
les propostes de cada estat membre i les “cuina”
abans de presentar-les a votació. Així, tots els
possibles conflictes s’han aclarit a l’hora de la
votació final per part dels delegats.
Una de les eleccions més esperades són les dels
membres del comitè executiu de l’IMU. Per al
termini 2023-2026, el nou president de l’IMU
serà Hiraku Nakajima, de la Universitat de
Tòquio, que és un reputat geòmetra i algebrista.
Per a aquest mateix període, el secretari general
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serà Christoph Sorger, de la Universitat de
Nantes.
L’única candidatura per organitzar el proper
ICM2026 va ser la presentada pels Estats Units,
que es va acceptar per unanimitat. La XX
Assemblea General de l’IMU es farà a Nova
York del 19 al 20 de juliol del 2026 i l’ICM
es farà a Filadèlfia del 22 al 29 de juliol del
2026. Aquesta àrea de la costa est dels Estats
Units té un bon nombre d’universitats del
màxim nivell que cooperaran en l’organització
de l’esdeveniment. El pressupost estimat per a
l’organització és de 9 milions de dòlars, i deixa
en l’aire la pregunta de qui serà el proper país
que podrà fer una aposta econòmica tan forta
per organitzar-ho.
Arran de la petició del delegat d’Ucraïna, que
a hores d’ara és un país que no pot pagar la
quota de l’IMU, es va crear un fons d’ajuda,
que es nodreix de donacions i que s’usarà
exclusivament per pagar la quota de països
membres que passin per situacions difícils.
El Regne Unit, a la mateixa assemblea, va
anunciar una generosa aportació a aquest fons,
i els Estats Units també van prometre fer-ne en
un futur proper.

Cerimònia de lliurament de premis
Els dos dies intensos de treball de l’assemblea
van ser recompensats amb l’assistència el dia
5 de juliol a la cerimònia de lliurament de
premis.

Es va fer a la sala d’actes de la Universitat
de Hèlsinki, al bell mig de la ciutat, i vam
tenir l’alegria de veure com, per segon cop a
la història, una dona rebia una Medalla Fields:
la matemàtica d’origen ucraïnès i que actual-
ment treballa a l’EPFL de Lausana Maryna
Viazovska. Cal dir que ja va ser una candidata
molt ferma a guanyar aquesta medalla l’any
2018, pel seu treball profund i brillant sobre
el problema d’empaquetament d’esferes. Ha
hagut d’esperar fins al 2022 per obtenir aquest
reconeixement.

EMS Council Meeting, un cap de setmana a Bled
Josep Vives
Vicepresident de la SCM

El cap de setmana del 25 i 26 de juny es va cele-
brar a Bled (Eslovènia) la trobada del Council
de l’European Mathematical Society (EMS),
que té lloc cada dos anys. Bled és un poble alpí,
de turisme de muntanya, distribuït al voltant
d’un llac amb una illa amb una església emble-
màtica al mig, i un castell que domina el llac
i la regió. Està situat a uns 40 quilòmetres de
la capital d’Eslovènia, Ljubljana, i no lluny del
punt fronterer entre Itàlia, Àustria i Eslovènia.
Malgrat un cert aire decadent, a finals de juny
estava ple de turistes i activitat. En definitiva,
un lloc molt recomanable per a fer-hi vacances
de muntanya.

Hi vam anar tres representants catalans: la
Dolors Herbera i jo mateix com a representants
institucionals de la SCM i el Xavier Jarque com
a representant dels membres individuals.

La trobada va ser a l’hotel Rikli. Es va obrir
el dissabte 25 a les 12 h amb el registre i
un lunch de recepció. La primera sessió es
va fer de 14 a 18 h, i s’hi van presentar els
informes del president, del comitè executiu, del
tresorer i del responsable de publicitat. I es
van aprovar noves iniciatives, com crear l’EMS
Young Academy i els EMS Topical Activity
Groups, així com donar més suport a esdeveni-
ments científics com semestres de recerca, grups
interdisciplinaris i congressos grans amb molta
projecció. Després es va passar a l’elecció de
nous membres del comitè executiu: president,
vicepresident, tresorer i un membre at-large. Pel
que fa a la presidència, es van presentar tres
candidatures i la de Jan Philippe Solovej, de la
Universitat de Copenhaguen, va ser l’escollida.
Com a vicepresidenta va ser escollida Beatrice
Pelloni, de la Universitat d’Edimburg, i com
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